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مذاکرات هسته ای درتاریخ معاصر ما بی نظیر بود
اعتراضاتخیابانیخودبهخودتحریمهاییراایجادمیکند

ســخنگوی دولت با اشاره به این که اگر برای طرف مقابل ما در مذاکرات راهی 
برای برگشت وجود داشــته باشد برای ما نیز وجود دارد، یادآور شد: امروز دیگر 
جهان می داند که ایران همه راه های مسالمت آمیز را برای مذاکره با مخالفان 
انجام داده است و نه تنها هیچ زیانی نخواهیم کرد، بلکه دستاوردهایمان بیشتر 

خواهد بود.
نوبخت با اشاره به این که آنچه امروز مورد تایید قرار گرفته است، نه صد در صد 
نظر قطعی جمهوری اســامی و نه صد در صد نظر 6 کشور اروپایی بوده است 
خاطر نشــان کرد : همانطورکه رئیــس جمهور گفته اند مذاکره همین اســت. 
یعنی در یک رقابت و مذاکره می توانیم 2 گل بخوریم و 3 گل بزنیم اما مهم این 
است که توانستیم مساله ی غنی سازی را درداخل کشور به تایید و توافق جهانی 
برســانیم و این که همه تحریم ها لغو شود. اما این که امکان بازگشت تحریم ها 
از طرف آنها وجود داشــته باشد برای ما هم امکان بازگشــت وجود دارد و ما از 

حقمان نخواهیم گذشت.
وی با تاکید براین که ما از تذکرات مقام معظم رهبری بسیار استقبال می کنیم 
و ایشان با آینده نگری که دارند همه موارد را به ما یاد آور شدند تصریح کرد: قرار 
است مناسبات گسترده تری با جهان داشته باشیم و ماه آینده مقامات فناند 
به ایران می آیند. در ماههای گذشــته نیز هیات های مختلفی به ایران آمدند. 
بنابراین دغدغه های مقام معظم رهبری در این ارتباط برای مراقبت از نفوذها 
و حفظ ارزش ها و نصایح ایشــان در این زمینه برای ما بسیار راهگشاست اما 
غیر مســولانه است که هرکسی به این بهانه با ورودهر تیم اقتصادی به کشور 

به خیابــان بیایند و آن را نفوذ بدانــد و هر گونه مداخلــه  در این رابطه 
غیر مســئولانه خواهد بود و باید اجــازه دهند کارها به صورت 

قانونی پیش رود.
وی تاکید کرد: پذیرش برجام با این اصل و فرض است 

که تحریم ها برداشته شود اما باید ازمزایای پسا تحریم 
اســتفاده کنیم پس اگر عده ای قرار باشد به خیابان 
بیایند و شــرایطی ایجاد کنند که کشــورها از حضور 
در ایران و سرمایه گذاری بترســند شرایط تحریم را 
از طرف خود ما در کشــور ایجــاد کرده ایم که کاری 

منطقی نیست.
نوبخت بااشاره به این که برجام در کشور فرایند بی بدیلی 

را طی کرد گفت: مذاکرات مفصلی که درتاریخ معاصر 
ما بی نظیر اســت با شش کشــور خارجی انجام شد و به 
تفاهماتی برای همکاری دست یافتیم و در ادامه مجلس 

و شورای عالی امنیت ملی بررسی های لازم 
را انجام دادند و نظرات خود 

را اعام کردند. همچنین مقام معظم رهبری نظرات راهگشای خود را در مورد 
اجرای برجام اعام کردند.

همچنیــن محمدباقر نوبخت در نشســت خبری در پاســخ به ســوالی در مورد 
اظهارات اخیر علی اکبرترکان در مورد نامه 4 وزیر به رییس جمهور یادآور شد: 
همکاران من در ارتباط با بازار ســرمایه و بورس نظراتی داشــتند و از نوساناتی 
که در بازار بورس به وجود آمده بود، نگران بودند.به خصوص از دی ماه ســال 
92 که شــاهد افتی در این رابطه همزمان با نرخ گذاری مجلس برای خوراک 

پالایشگاه ها در حد 13 سنت بودیم.
وی با اشــاره به اینکه در قانون عدد 13 ســنت برای خوراک پالایشگاه ها قائل 
شده است و این موضوع اعتراضاتی را از سوی کارشناسان و صاحب نظران در 
بر داشته اســت گفت: آنچه در مورد موضوع نرخ خوراک پالایشگاه ها مطرح 
اســت این است که تعیین نرخ 13 سنت ســود غیرمتعارفی را برای این صنعت 

به وجود می آورد.
وی همچنین در رابطه با نامه ی 4 وزیر به رییس جمهور تصریح کرد: حضور وزیر 
دفاع در جمع امضاء کنندگان برای شرکت سرمایه گذاری الغدیر است که در مورد 
بازنشستگان این وزارتخانه است.همچنین امضای وزیر صنعت و تعاون نیز به 
خاطر مسائلی از این جهت بوده است. اما مهندس ترکان جزو کسانی هستند که 
معتقدند نرخ 13 سنتی که مشخص شده است نباید تغییر یابد. و سهامداران نیز 
از این عدد خرســند نیستند. بنابراین مهندس ترکان نظرشان را این طور عنوان 
کردند که اگر این عدد پایین تر آید سود بیشتری به این گروه تعلق می گیرد و ازآن 

با عنوان رانت یاد کردند.
نوبخت تاکیــد کرد: همه تاش 4 وزیــر برای پایین 
آمــدن نرخ 13 ســنت باعث می شــود که ســود 
بیشتری به این گروه تعلق گیرد و این درخواست 
آثاری در بازار بورس خواهد داشــت که آقای 
ترکان به آن اشاره داشتند. البته ایشان نظر 
خودشان را مطرح کردند و نظر رسمی دولت 

از سوی سخنگوی دولت اعام می شود.
ســخنگوی دولت در رابطه با ایــن که گفته 
شده است نامه وزیران دیگری در مورد بحران 
اقتصادی به رئیس جمهور وجود داشته است 
گفت: این که اگــر وزرای محترم در حوزه ی 
خود با مشکاتی مواجه باشند آن را به رئیس 
جمهــور منتقل کننــد امری متعارف اســت و 
نامه هایی کــه خبر از بحــران اقتصادی دهد 

صحت ندارد.

نوبخت در پاســخ به این ســوال کــه آیا در لایحــه ای که امــروز تقدیم مجلس 
شــد مســاله ی خروج از رکود و هدفمندی یارانه ها مطرح شــده است، گفت: 
آنچــه امــروز تقدیــم مجلس شــد لایحه برنامه ششــم نبــود، بلکــه برخی از 
احــکام در قوانیــن برنامه های گذشــته بود که همــواره تکرار می شــد و موارد 
قبلــی را که لازم بود دائمی شــود بــه مجلس دادیــم و این کار خواســته خود 
 مجلس نیــز بوده اســت.بنابراین احکام تکــراری در قالب 50 مــاده تنظیم و 

تقدیم مجلس شد.
نوبخت در رابطه با درگیری های اخیر در دزفــول و بهبهان و برنامه های دولت 
برای پیشگیری از این اتفاقات در ایام انتخابات و تجمعات سیاسی گفت: حادثه 
دزفول جنبه ی امنیتی داشت که همه عناصر آن دستگیر شدند و با آنها برخورد 
شد، اما موضوع بهبهان یک اقدام شــرارتی بود و نسبت به آن نیز برخوردهای 
لازم انجام شده است. تاکید دولت برای جلوگیری و پیشگیری از این اتفاقات نه 
تنها در دوران انتخابات، بلکه در تمام زمان هاست. چرا که مردم باید از هرگونه 

ناآرامی که مخل آرامششان می شود مصون باشند.
سخنگوی دولت در جواب سوالی مبنی بر این که گفته می شود علت نامه چهار 
وزیر به رییس جمهور افت اقتصادی در حوزه ی صنعت بوده اســت ، شما این 
مطلب را تایید می کنید گفت: نامه 4 وزیر معطوف به مساله ی بورس و ضرورت 
توجه به آن است، اما این که باید شتاب رشد اقتصادی را مورد توجه قرار بدهیم 

مساله ای است که از ابتدا قول دولت بوده است.
ســخنگوی دولت با اشــاره به اینکه بهار تورم و خروج از رکــود و توجه به رونق 
اقتصادی از قول های دولت به مردم بوده است گفت: در طول فعالیت دولت، 
اقدامات خوبی در زمینه ی رشــد اقتصــادی اتفاق افتاده اســت البته هنوز تا 

وضعیت مطلوب فاصله داریم و باید به تاشمان ادامه دهیم.
وی با اشــاره به این که همــه مراجع اقتصادی جهان برای اقتصاد ایران رشــد 
5 تــا 6 درصدی را پیش بینی کردند گفت: در این چند ماه که برجام تایید شــده 
اســت همچنان در حالت تحریم هســتیم، بنابراین در این شــرایط با توجه به 

دستاوردهایی که به دست آورده ایم باید از تیم اقتصادی قدردانی کنیم.
نوبخت تاکید کرد: سیاست دولت، مهار تورم و خروج از رکود از ابتدای کار بوده 
است و در حال حاضر نیز با این انگیزه اقدامات گذشته را برای چند ماه آینده به 

صورت بسته ویژه اقتصادی ارائه داده ایم.
سخنگوی دولت در مورد پرداخت تسهیات برای خودرو نیز خاطرنشان کرد: 
این تسهیات نه فقط برای خودرو بلکه برای برخی از اقام پرمصرف بادوام که 

مشکل انبار دارند یعنی تولید شده و به مصرف نرسیده، مطرح است.
ســخنگوی دولت در رابطه با موضوع ســوئیف توضیح داد: بــا توجه به این که 
تحریم هایی که از قبا وجود داشــت همچنان ادامــه دارد و از زمانی که برجام 
به صورت کامل اجرایی شود، تحریم ها برداشته می شود و ما نیز باید تکالیف و 
تعهداتمان را انجام دهیم، بنابراین تا وقتی این دو اتفاق نیفتد تحریم ها برداشته 
نشده و این صحبت حرف غریبی نیست که بگوییم برجام اجرا شود تا تحریم ها 
از جمله سوئیف برداشته شود و در این زمینه در مورد زمان اجرایی شدن برجام 
زمان هایی مطرح اســت که حتی 24 آذرماه نیز گفته می شــود اما هنوز زمان 

قطعی آن مشخص نشده است.

اظهارات وزیر خارجه بی تجربه عربستان، مخاطبی ندارد 
رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام در واکنش به اظهارات وزیر امور خارجه عربستان، او را فردی تازه کار و بی تجربه خواند که به خود اجازه می دهد در هر امری که به آن ها 
ربطی ندارد، دخالت کند. علی اکبر ولایتی با اشــاره به اینکه وزیر امورخارجه عربســتان حق ندارد به نمایندگی از کشــورهای عربی چنین اظهاراتی را داشته باشد، تاکید کرد: جمهوری اسامی ایران 
به عنوان قدرت اول منطقه هرجا احســاس کند یک کشــور همسایه و متحدش در معرض خطر و توطئه باشد وارد شده و عمل خواهد کرد. ولایتی تصریح کرد که عربستان کوچک تر از آن است که این 

توطئه ها را مســتقیما اجرا کند، بلکه به نمایندگی از طرف های غربی از جمله آمریکا در حال حمایت از تروریســت ها در کشورهای مســلمان منطقه است. وی با اشاره به اینکه عربستان یمن را بدون 
هیچ گونه مجوز قانونی به خاک و خون می کشــد و آمریکایی ها نیز با ســکوت خود از آن ها حمایت می کنند، گفت: این ها با وقاحت بدون هرگونه دلیل عقلی در امور داخلی کشورهای منطقه 

دخالت می کنند و در توجیه این سیاســت ها چنین مســائلی را علیه ایران مطرح می کنند. ولایتی تاکید کرد که اظهارات وزیر امور خارجه تازه کار ســعودی مخاطبی در صحنه جهانی ندارد، 
چرا که همه می دانند این سخنان مبنایی مدبرانه و عادلانه ندارد.

شاهدفسادسیستمیدرکشورهستیم
احمد توکلی با اشــاره به فرمــان 8 ماده ای 
رهبری دربــاره مبارزه با فســاد اقتصادی و 
گله ایشان که این همه سمینار چه فایده ای 
دارد و باید تاش کنیم که مســاله فســاد را 
در جامعه حل کنیم، گفت: متاســفانه رشد 
فساد به مرحله ای رسیده که در مرحله فساد 

سیستمی هستیم. به گفته نماینده مردم تهران در مجلس فساد سیستمی، 
دو معنی دارد، نخست این که دستگاه های ذی ربط مسئولین مبارزه با فساد 
آن قدر درگیر این مساله می شوند که به نوعی خود دچار اشکالاتی می شوند. 
دوم اینکه فاسدان متاسفانه در مجاری تصمیم گیری نفوذ می کنند و وضع و 
تصویب قوانین یا صدور بخشنامه و آیین نامه ها را تحت تاثیر قرار می دهند. 
وی تاکید کرد که توزیع نابرابر درآمد و سوء استفاده در رفتار عادی سیستم، 

منجر به فساد می شود. 

نگرانورودپولهایکثیفهستیم
مرتضی الویری درخصوص ورود پول های 
کثیف به عرصــه انتخابات تاکید کرد: در 
سیســتمی که احزاب ســرکوب می شوند 
پول و ثــروت حــرف اول را می زنــد و این 
تبــری بر درخت دموکراســی اســت. این 
فعال اصاح طلب تصریح کرد که در دنیا 

به ندرت افرادی را می بینید که به صورت فردی وارد انتخابات شــوند و 
این احزاب فراگیر هســتند که نامزدها را شناســایی می کنند و براساس 
امکانات مالی که حزب در اختیار آن افراد قرار داده اســت، این نامزدها 
بــه معرفی خود خواهند پرداخت. به گفته او نگرانی بالاتر این اســت که 
جریان هایی که در دوران هشــت ســاله احمدی نژاد به پول های کثیف 
دســت پیدا کردند و ارقام چند هزار میلیاردی به جیب زدند، وارد عرصه 

انتخابات شوند.

روحانیهنرشرادرداخلنشاندهد
دبیــر کل حزب اتحــاد ملت گفــت: آقای 
روحانی همان طور که هنر خود را در پیشبرد 
مذاکرات بین المللی نشــان داد، باید بتواند 
هنر خود را در شــکل دادن مذاکرات داخل 
کشــور و بیــن جناح هــای سیاســی، بین 
احــزاب مختلف، بین نیروهای سیاســی و 

شخصیت های سیاسی نشان دهد. علی شــکوری راد با بیان این موضوع 
گفت به نظر می رسد روحانی بیش از آنکه به دنبال ایجاد یک فرایند گفت وگو 
بین جناح های سیاسی باشد، می خواهد خودش بخشی از منتقدان را درقبال 
بخشی از صاحبان قدرت نمایندگی می کند. به گفته او اگرچه این کار، مثبت 
است ولی پایدار نیســت، کمااینکه در چالش بین روحانی و شورای نگهبان 
در رابطه با مســئله تایید صاحیت ها، در روند گفت وگو ها فیصله بخشی به 

وجود نیامد. 

جزییاتتدوین
سندرسمیراکتوراراک

وزیر امور خارجه با بیان اینکه بازطراحی راکتور اراک 
در چند پروژه و با مدیریت ایران انجام خواهد شــد، 
تاکیــد کــرد: بازطراحی راکتــور اراک احتمالا تک 
پروژه ای نخواهد بود بلکه طی پروژه های متعددی 
صورت می گیرد. طبق توافقی که صورت گرفته است 
ایران مدیر تمــام پروژه ها خواهد بود و به نوعی همه 

با ما کار می کنند.
محمد جواد ظریف در خصوص مراحل تهیه و تدوین 
ســند رســمی راکتور اراک گفت: این ســند در سه 
مرحله تهیه می شــود. در مرحله اول بیانیه مشترک 
بیــن صالحی و وزیر انرژی آمریــکا و همتای چینی 
انجام شد و همزمان با روز تصویب توسط کاخ سفید، 

روی سایت آمریکا قرار گرفت.
وی در خصــوص مرحله دوم ســند رســمی راکتور 
ارک اظهار داشــت: مرحله دوم ســند رســمی یا در 
سطح وزرا یا سطح مناسب دیگری بین ایران و همه 
اعضــای گروه 1+5 امضا خواهد شــد. پیش نویس 
 آن قطعی شــده اســت و منتظر نهایی شدن و امضا 

هستیم.
ظریف در خصوص مرحله نهایی این ســند توضیح 
داد: مرحلــه نهایــی در واقع در خصوص اســناد و 
جزییات هر یک از پروژه های مربوط به راکتور اراک 
است. بازطراحی راکتور اراک احتمالا تک پروژه ای 
نخواهد بود بلکه طی پروژه هــای متعددی صورت 
می گیرد. طبق توافقی که صورت گرفته است ایران 
مدیــر تمام پروژه ها خواهد بود و بــه نوعی همه با ما 

کار می کنند.
به گفته عضو ارشد مذاکره کننده کشور در خصوص 
اسناد و جزییات پروژه ها حسب مورد و در زمان لازم 
اقدامات انجام خواهد شد. اما در مرحله کنونی آنچه 
باید قبل از اجرا انجام شود ، آماده کردن سند رسمی 
است که کارهای آن صورت گرفته و در آینده نزدیک 

امضای آن انجام می شود.
ظریف در پاسخ به این ســوال که تغییرات در راکتور 
اراک منوط به بســته شدن پرونده PMDدر آژانس 
بین المللی انرژی اتمی است توضیح داد: جزییات 
بازطراحــی در راکتور اراک براســاس اباغیه مقام 
معظــم رهبــری، تصمیم شــورای عالــی امنیت و 
مجلس اســت ، برنامه ریزی در ایــن زمینه صورت 
گرفته تا در چارچوب زمانی که پیش بینی کرده بودیم 

به یاری خدا پیش خواهد رفت.
وزیر امور خارجه افزود: در ماه دســامبر زمانی برای 
بسته شدن پرونده پیش بینی شده است. انتظار می 
رود تا آن زمــان همه کارها تمام شــود که آن روز به 

اصطاح روز اجرای برجام خواهد بود.
وی همچنین درباره کاهش ذخایر اورانیوم ، گفت: 
بــرای تبادل ذخایــر اورانیوم تمــام هماهنگی لازم 
انجام خواهد شــد. ایــن کار دقیقا بر همان شــکلی 
صــورت می گیرد کــه مقام معظم رهبــری تعیین و 
 قبا در شورای عالی امنیت و کمیته هسته ای توافق 

شده است.
وزیــر امــور خارجــه در خصــوص رونــد راســتی 
آزمایــی آژانــس از ایــران گفــت: راســتی آزمایی 
مــوارد کمی اســت نه کیفــی. آنهــا تعــداد و وزن 
مــواد را مورد بررســی قــرار خواهنــد داد. قبا هم 
در چندین بند نحوه کار احصا شــده اســت. کاری 
که از ســوی آنهــا انجام مــی گیرد هــم در طول و 
هم در پایــان کار خواهد بود بنابرایــن مانعی برای 
 راســتی آزمایی و حضــور آژانس در طــول تغییرات

 وجود ندارد.

افکار خبر نوشت: »صنعت خودرو كشور از كمبود كيفيت رنج مى برد«
میرسلیم به این سایت گفت : مشکل صنعت خودرو کشور ما وابستگی به خارج و عمدةً به کره و فرانسه است. آنهایند که بر صنعت خودروسازی 

ایران حکمرانی می کنند و در کشور ما شبکه ای را شکل داده اند تا سالهای سال بتوانند منافع خود را حفظ کنند و حتی افزایش دهند.

 فرارو نوشت:»برخى از قسمتهای تلگرام مانند فضله موش مى ماند«
   احمد آریایی نژاد به این سایت گفت: آدم وقتی قصد دارد غذا بخورد نگاه می کند که آشغالی در آن نباشد و اگر فضله موش در آن باشد کل 

غذا را نمی خورد. حال اگر بعضی از قسمت های تلگرام مشکل دارد مانند همان فضله موش می ماند. اگر ما برای غذای جسم حساس 
هستیم چرا نباید برای غذای روح حساس باشیم؟لذا من با فیلترینگ تلگرام موافق هستم

 جماران نوشت: »حرم امام در برنامه های رسانه ملى جایى ندارد!«
   این حرم، امسال پس از چندین سال به مدت سه شب شاهد مراسم رسمی سخنرانی با حضور خیل مردم و با سخنرانی چند تن از روحانیون 

برجسته کشور بود که هر سه نفر از آنان مسئولان رسمی نظام جمهوری اسامی ایران و یکی دیگر از آنان از اساتید محترم حوزه علمیه قم بوده 
است. اما آنچه بار دیگر رخ داد و کم کم به جای تعجب، باید به طور جدی ریشه های آن را بررسی کرد، بایکوت این مراسم رسمی در صدا و سیما است.

 انتخاب نوشت: » دست دادن امام حسين)ع( با عمر سعد سند تاریخى ندارد «
  احمد خاتمی عضو مجلس خبرگان رهبری با اشاره به بحث مذاکره و دست دادن امام حسین)ع( با عمر سعد گفت: دست دادن به دشمن 
نماد است، تنها ادب اسامی نیست و سیدالشهدا)ع( جواب نامه ابن زیاد را نداد، بنابراین، این که بگویند امام حسین)ع( با عمر سعد دست 

داد یا حتی مذاکره کرد، اینها حرف های درستی نیست.

عکس روزسایت نگار

مراسم وداع با شهیدان 
مدافع حرم عبدالله 
باقری و امین کریمی 
از نیروهای سپاه 
انصارالمهدی عصر در 
معراج شهدای تهران 
برگزار شد. شهید عبدالله 
باقری از اعضای تیم 
حفاظت رئیس جمهوری 
سابق، روز تاسوعای 
حسینی در نبرد با 
تروریست های تکفیری 
به شهادت رسید.

خبرنامه


